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EXPOSICIÓ 
Fins al 31 de juliol.
Kursaal Fleta
Fins a final de mes 
pot visitar-se a la sala 
d’exposicions del Kursaal 
la mostra de patrimoni 
artístic municipal.

CONCERT 
Diumenge, 7 de juliol. 19h. 
Teatre Principal
Concert de l’Orquestra 
Filharmònica de la 
Universitat d’Alacant sota 
la direcció de Mihnea 
Ignat.

CINE A LA FRESCA 
Diumenge, 7 de juliol. 22h. 
Plaça de la Sala
Projecció de la pel·lícula Megamind 
dins de la programació del Cine a la 
fresca.

MÚSICA 
Dijous, 11 de juliol. 22h. 
Santa Bàrbera
Assaig de l’Agrupació musical La 
Artística a la replaceta de l’ermita.

CAMPIONAT 
Dissabte, 13 de juliol. 16:30h. 
Santa Bàrbera
Campionat de jocs de taula dins de 
la programació del cap de setmana 
sociocultural organitzat des de 
l’associació de veïns del barri.

EXALTACIÓ
Dissabte, 13 de juliol. 20:30h. 
Teatre Principal
Exaltació de la Reina i Cort d’Honor de 
la Tercera Edat.

CINE A LA FRESCA 
Diumenge, 14 de juliol. 22h. 
Santa Bàrbera
Projecció de la pel·lícula El gigante de hierro. 

CINE A LA FRESCA 
Diumenge, 21 de juliol. 22h. 
Plaça de la Sala
Projecció de la pel·lícula 
Los Palomos dins de la 
programació del Cine a la 
fresca.

CONVIVÈNCIA 
Diumenge, 27 de juliol. 9h.
Santa Bàrbera
Activitats diverses a l’ermita 
com concurs de gatxamiga, 
dinar de convivència i sopar 
amb música en directe.

PASSEIG AMB BICI 
Diumenge, 28 de juliol. 10h. 
Santa Bàrbera
Volta amb bici a la Pedrera.

CINE A LA FRESCA 
Diumenge, 28 de juliol. 22h. 
Plaça de la Sala
Projecció de la pel·lícula El exótico Hotel 
Marigold.
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TELÈFONS D’URGÈNCIA
Coordinació d’Emergències
112
Policia Local 
606 34 07 40 / 96 547 10 80
Guàrdia Civil
96 547 01 03
Creu Roja
96 547 05 27

Hospital General d’Elda
96 698 90 01
Centre de Salut 
Cites: 96 695 75 50
Urgències: 96 695 75 55
Parc Comarcal Bombers
96 538 50 80

TELÈFONS 
Ajuntament 
96 696 03 11
Arxiu Municipal
96 696 01 79
Asociación de Amas de Casa
96 547 28 89
Asociación contra el Cáncer
96 547 27 22 / 96 547 05 88
Assoc. de Minusvàlids COM TU
96 547 13 58
Associació Nit i Dia
678698924
Aguas Monóvar 
966960963
Camp de Futbol
96 696 08 90
Casa Cultura
96 547 09 14
Casa Museu Azorín
96 547 07 15
Cementeri
96 696 07 53
Centre Esportiu Monòver
96 547 12 17
CFPA Freire
96 695 72 90
Centre Ocupacional El Molinet
96 547 28 17
Correus
96 547 13 91
Climateri
661417811 

Jutjat de Pau
96 547 01 07
Llar del Pensionista
96 696 07 80 / 96 696 04 52
Mercat Municipal
96 696 08 72
Museu d’Arts i Oficis
96 547 02 70
Notaria
96 547 01 98
Pavelló Municipal
96 696 01 98
PuntJove
96 547 32 31
Ràdio Monòver
96 547 27 59 / 96 696 08 65
Registre de la Propietat
96 547 02 81
SERVEF. 
Maria Guerrero, 30. Elda
96 539 33 01
Sociedad Cultural 
Casino de Monòver
96 547 00 90
Serveis Socials
96 547 2676
Servei de Taxi
695 662 066
Teatre Principal
96 696 01 79
Telèfon del Consumidor
012

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
Gómez Maestre· Carlos Tortosa, 4 
Dies  5, 9, 13, 17, 21, 25,29 
Rafael Peris · Major, 166
Dies  6, 10, 14, 18, 22, 26,30

JULIOL 
Rosario Badenes · Luis Vidal, 12 
Dies 7, 11, 15, 19, 23, 27, 31
Nuria Canales · Luis Martí, 7
Dies 8, 12, 16, 20, 24, 28 

Últimes gravacions que s’han inclòs a 
televisiondemonovar.com: 
 
Gala de l’esport 2013, Corpus Christi, 
Gala Jocs escolars benjamins i alevins, 
festa fi de curs escola infantil Mare de Déu 
del Remei, Conta contes La llegenda de 
Sant Jordi, graduació d’alumnes d’infantil 
del col·legi Ricardo Leal, festival fi de curs 
del col·legis Canyís, Cervantes i Azorín, 
musical Els sons de la música.

TELEVISIÓ 
Durant els mesos de juliol i 
agost, l’horari del cementeri és:

De dilluns a divendres: 
Matins: de 9 a 13h.
Dissabtes: 
Matins: de 9 a 12h.
Vesprades: de 16 a 19h.
Diumenges i festius:
Matins : De 9 a 13h.

CEMENTERI

HORARI D’AUTOBUSOS
Monòver - Elda
Laborables: de 7:30 a 20:30 h.
Diumenges i festius: de 11:30 a 
13:30 h. i de 16:30 a 20:30 h.
Monòver - Alacant
Laborables: 7:50, 9:00, 13:05 
i 15:30 h.
Dissabtes: 9:15,11:15, 15:15, 
i 19:15 h.

Elda - Monòver
Laborables: de 7:00 a 20:00 h.
Diumenges i festius: de 11:00 a 
13:00 h. i de 16:00 a 20:00 h.
Alacant - Monòver
Laborables: 8:00, 10:15, 
14:15, 17:15, i 21:00 h.
Dissabtes: 10:15,13:15, 15:15, 
18:15, i 20:15 h.
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Editorial
Juny ens ha deixat bon sabor de boca, no tant en allò referent a la política municipal on les 

coses continuen complicades sinó des del punt de vista gastronòmic, ja que la III Ruta de 
Tapes ha sigut tot un èxit. Els establiments participants ens han sorprés amb les seues crea-
cions  i al poble s’ha respirat un ambient d’allò més animat. De forma individual, en parella, 
en família, en grups d’amics, fins i tot en bicicleta, qualsevol combinació era acceptable i la 
ruta una bona excusa per a gaudir no sols de la nostra gastronomia sinó també dels qui ens 
envolten. Ara, recent estrenat juliol, continuarem gaudint d’ambdues coses bé a la terrassa 
del bar o bé a la taula de casa on, al llarg de les pròximes setmanes, no faltaran els productes 
que ens done el camp. Prepareu-vos perquè arriba el temps de recollir tomates, pebrerots, 
carabassetes... i de buscar receptes alternatives per donar eixida a tot allò, presentant de forma 
diferent el mateix producte. També és temps de banyadors, tovalloles, xancles, bronzejador i de 
bosses dispersades per la casa amb el corresponent equipatge per a la platja, piscina... Temps de 
canviar el poble pel camp, de pistoles d’aigua, de gelats, d’aprofitar fins l’últim minut; i això ho 
faran des de bon de matí especialment els xiquets i xiquetes que participen en l’escola d’estiu, 
una escola diferent que cada dia els porta a fer una volteta pel Mediterrani amb un particular 
creuer dirigit per la tripulació de l’Escola Taller Monte Coto.

Aquest divertit creuer ja ha arrancat però les que sembla ho tenen més complicat per arrancar 
són les nostres festes patronals. Que a setembre tindrem festes està clar, el que no ho està tant és 
què haurà en festes ja que a l’últim Ple no s’aprobava la modificació de crèdits dirigida a dotar 
a la partida de la consignació suficient per a cobrir totes les despeses que comporten les festes 
majors de Monòver. La vaca, les orquestres, els coets, les activitats infantils, l’enllumenat..., tot 
quedava en suspens a expenses que en els pròxims dies es trobara una alternativa o s’arribara 
a un acord al respecte entre govern i oposició. No queda més que esperar, com esperem que en 
juliol s’animen les temperatures i acabe d’entrar un estiu que en juny s’ha semblat més a finals 
de setembre. Les rebeques han tornat a tenir un paper principal després d’anys relegades a un 
discret secundari i a les piscines pràcticament les hem mirades de reüll i amb por que algú ens 
convidara a acompanyar-lo en el bany. De tota manera, encara que entre ja la calor, per si de 
cas no deixeu de comptar amb la rebeca per a les nits de cine a la fresca que ja arriben de nou. 
Una bona excusa per a viure les nits al carrer, amb bocata, refresc i bona companyia. Apunteu 
les dades a la vostra agenda d’oci estival per a no perdre punt i ara silenci que comença la 
pel·lícula.

El mes passat vau estar molt 
encertats a l’hora de descobrir el 
racó que us proposàvem, que no 
era altre més que l’actual entrada a 
Monòver des de Novelda a l’altura 
del cuarter de la guardia civil. La 
guanyadora va ser Loli Pérez qui 
fins i tot ens donava detalls dels 
propietaris de la fàbrica que apa-
reixia en la imatge. Aquest mes 
segur que també sou molts els que 
encerteu a la primera on estava 
aquest racó i què era aquest edi-
fici. Esperem les vostres respostes 
a l’adreça veinat@monovar.es o 
directament a la nostra redacció, 
perquè puguer tenir opciones a 
participar en el nostre concurs 
mensual en col·laboració amb la 
regidoria de Cultura.
Foto Pepe “Caneu”. Arxiu  Rafa 
Poveda. 

Endevina el racó

Les Cases del Senyor.
Amb l’estiu molts són els qui canvien el poble 
pel camp i comencen amb la collida de tot allò 
que han plantat mesos enrere. Toca menjar 
tomates, carabassetes i pebrerots fins que ens 
isquen pels ulls.

La foto de 
la portada

El pròxim número d’El Veïnat estarà al carrer 
el divendres 2 d’agost. Si voleu col·laborar 
recordeu que haureu d’entregar els vostres 
escrits fins el 19 de juliol. Per a qualsevol consulta 
podeu telefonar al 96 547 26 76 o contactar 
amb nosaltres en la nostra adreça electrònica 
veinat@monovar.es. Gràcies.

Pròxim número
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Una de les novetats de l’última 
edició de la ruta de tapes 

organitzada des de la Regidoria 
de Turisme era l’ampliació de la 
proposta als dijous en la nit. Tot 
un encert en vista de l’ambient 
que presentaven els establiments 
que formavem part de la ruta. 
Tots ells es van esmerar una 
vegada més en presentar tapes 
d’allò  més apetitoses i atractives 
que han tornat a deixar ganes 
de repetir. Així mateix, com a 
altra novetat, els establiments 
participants van tancar la ruta 
amb una picadeta popular al parc 
de l’albereda en el transcurs de la 
qual es van conèixer els guanya-
dors d’aquesta edició. Els més de 
cent participants que van com-

pletar la corresponent cartilla van 
optar a un dels onze sopars que 
hi havia en joc i que ara tindran 
l’oportunitat de gaudir com a 
colofó de la ruta. 

GUANYADORS
Toñi Gadea es va emportar el 
sopar per a dues persones al res-
taurant Xiri; José Antonio Rico 
a El Cantalet;  Lourdes Samper i 
Mª Luisa Rico a El Bilaire i Esther 
respectivament; Ana Santa i 
Raquel Rico a Hnos. Calpe i La 
Campaneta; Salvador Martínez 
a El Fornet; Minerva Crespo en 
Casa Boni; Diego en La Pedrera, 
Reme Falcó en Nou Racó i 
Raquel Romero en Jabugo. Tots 
ells es van convertir així en els 

TURISME

Les tapes van a més

Representants dels establiments participants. Fotos: Carmen Rosa Trenchs.

La III ruta de tapes ha tingut una destacada resposta per 
part dels ciutadans. La tapa guanyadora en aquesta ocasió 
ha estat la elaborada des del Fornet sota el nom  “Alicante 
en un chupito”.

SENTÈNCIA

Sentència favorable a l’Ajuntament

afortunats d’una ruta que també 
va incloure el premi a la millor 
tapa, guardó que es va emportar 
El Fornet per la tapa “Alicante 
en un chupito”, una excel·lent 
combinació de torró de Xixona, 
xocolate aromatitzat en cantueso 
i un trosset de suspiro d’ametla 
que va ser molt ben valorada pels 
qui van poder degustar aquest 
mos tan exquisit.

Una vegada més el Jutjat del  
Contenciós-Administratiu 

número 4 d’Alacant ha donat la 
raó a l’Ajuntament en la tercera 
i última reclamació de les mer-
cantils del PAI Los Mayorazgos. 
Es desestima així la reclamació 
de 13.126.847,37 euros de la 
mercantil Camservi Obras y 
Servicios SLU, que se suma a les 
anteriors de Monóvar Futuro SL i 
Desarrollos Urbanísticos Enrique 
Ortiz, que sol·licitaven respec-
tivament 1.298.518,35 euros 
i 6.501.230 euros. Un total de 
20.926.595,72 euros que reclama-
ven al consistori en concepte de 
danys i perjudicis per no haver-se 
executat el pla urbanístic de Los 
Mayorazgos, el qual va ser arxi-
vat pel govern i aprovat pel Ple 
després dels incumpliments de 

les empreses encarregades de la 
seua execució. Des de l’aprovació 
provisional d’aquest PAI, es van 
produir diferents canvis d’agents 

urbanitzadors que segons la regi-
dora d’urbanisme, Desirée Bellot, 
van derivar en què els propis 
promotors “van deixar morir 

Terrenys on estava projectat el PAI de Mayorazgos.

el PAI”. Des de l’Ajuntament es 
van fer els corresponents reque-
riments perquè se subsanaren 
les deficiències existents, per 
arribar finalment al punt en què 
la Conselleria va caducar aquest 
projecte. Davant aquesta decisió, 
les tres mercantils incloses en el 
PAI van presentar una reclamació 
patrimonial per considerar a 
l’Ajuntament responsable per 
no haver realitzat els tràmits 
correctament, reclamant així les 
parts proporcionals en concepte 
de perjudicis. En comunicar la 
reclamació al Consell Jurídic 
Consultiu, aquest va donar la 
raó al consistori i també el Jutjat 
després de dos anys de pleits. Ara 
els condenen a més a pagar les 
cotes, més de 200.000 euros que 
ingressaria l’Ajuntament.
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PLENO MUNICIPAL

Pendientes de las Fiestas

Aunque el orden del día de la 
sesión plenaria del pasado 27 

de junio incluía un total de doce 
puntos, la máxima atención giró 
entorno al suplemento de crédito 
que el gobierno presentaba para 
dotar la partida de fiestas de 
los 200.000 euros necesarios 
para la celebración de las fiestas 
patronales, cantidad a la que se 
sumaban también los 100.000 
euros dirigidos a la recuperación 
de la productividad de los traba-
jadores municipales que dejaron 
de percibirla meses atrás, entre 
ellos el colectivo de la Policía 
Local. El voto en contra de los 
tres partidos de la oposición im-
posibilitó que la propuesta saliera 
adelante por lo que ambas cues-
tiones quedaron a expensas de 
una solución alternativa o de un 
posible acuerdo entre gobierno y 
oposición en un futuro Pleno que 
quedaba convocado al cierre de 
esta edición.

La modificación de crédito dirigida a dotar la partida de Fiestas y a la productividad de los trabajadores municipales 
se convirtió en el punto central de una sesión plenaria que acabó con la incertidumbre de saber qué fiestas tendría 
finalmente Monóvar el próximo mes de septiembre.  

Tanto el portavoz socialista, 
Natxo Vidal como el portavoz del 
Bloc, José Ginés, coincidieron en  
recriminar al gobierno “el haber 
sido incapaces de presentar unos 
presupuestos y de funcionar en 
función de modificaciones de 
crédito”. En este sentido además, 
el portavoz del PSOE señalaba 
que “la situación actual es fruto 
de la incompetencia y la soberbia 
del Partido Popular, que no 
quiere ver que está en minoría”. 

Las fiestas marcaron 
una sesión  
con continuas 
referencias a los 
últimos Plenos

Términos que compartía José Gi-
nés, quien decía al gobierno que 
“quieren imponer sus propuestas 
y si no salen adelante nos acusan 
de que nosotros somos los malos 
y ellos los buenos”. 

En la misma línea se situó el 
GIMV que también mostró su 
disconformidad con el funciona-
miento a través de modificaciones 
de crédito, optando por el voto 
en contra como el resto de grupos 
de la oposición.

Por su parte, el portavoz po-
pular, Lorenzo Lorenzo, acusó 
una vez más a la oposición de 
“votar no a todo para dañar al PP  
cuando en realidad lo único que 
están haciendo es perjudicar a los 
ciudadanos de Monóvar”. 

En el transcurso del debate, el 
portavoz socialista propuso que 
la modificación de créditos se 
llevara por separado, por un lado 
los 200.000 euros para fiestas, 

acompañado de una memoria 
justificativa de los gastos, y por 
otro lado, la productividad de 
los trabajadores dividida a su vez 
en dos bloques, por una parte los 
trabajadores de la policía y por 
otra el resto de funcionarios.

Tras esta propuesta, el edil de 
Hacienda Ramón Cambra acusó 
a  los socialistas de “falta de res-
ponsabilidad” al no plantear esta 
cuestión en la comisión infor-
mativa previa al Pleno. Mientras 
que el Alcalde calificó el trabajo 
de la oposición de “destructivo”, 
añadiendo que, a pesar de ello, el 
gobierno “no se va a hartar”.

En varias ocasiones desde el 
PSOE se hizo referencia a que el 
problema actual se venía arras-
trando desde el presupuesto de 
2011, cuando “se consignaron 
unos 85.000 euros para fiestas y 
alrededor de 400.000 para salarios 
a políticos y cargos de confianza”.

En última instancia el edil 
de Hacienda volvió a apelar al 
“sentido de la responsabilidad” 
señalando que la modificación 
propuesta no era ninguna nove-
dad respecto a años anteriores, 
pero el gobierno no consiguió el 
apoyo suficiente y la celebración 
de las Fiestas quedó en el aire al 
no conseguir dotación económi-
ca para la contratación de vacas, 
orquestas, actividades infantiles, 
iluminación y el resto de aña-
didos que suponen no solo las 
Fiestas patronales sino también 
las de las pedanías. 

OTROS PUNTOS
Otros puntos que no consiguie-
ron salir adelante fueron por 
ejemplo el referente al crédito 
extraordinario vinculado al pago 
de los intereses que el consistorio 
debe abonar a la empresa Aqua-
lia, a pesar de responder a una 
sentencia judicial. Igual suerte 
corrieron otros asuntos como 
la ayuda de Diputación para la 
instalación de un ascensor en el 
Ayuntamiento a la que finalmen-
te se renunció, o el proyecto de 
asfaltado del camino que une 
el Hondón con la pedanía de 
Cañadas de D. Ciro que tampoco 
podrá realizarse por el momento.

Aunque no por unanimidad, sí 
salieron adelante las propuestas 
de rotulación de una calle con el 
nombre de Antonio Gil “Tono” y 
de la plaza ubicada junto al cole-
gio Escriptor Canyís como parque 
del tenor José Nohales “Joselito”.

No pasaron por alto en el trans-
curso de la sesión, las alusiones a 
los  últimos Plenos municipales 
con reproches y críticas a la 
actitud del Alcalde y a “la im-
posibilidad de debatir cualquier 
cuestión planteada desde las filas 
de la oposición”.

Foto: Juan Gabriel Díez.
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EDUCACIÓN

Reconocimiento a 
los más destacados

CONVOCATORIA AUTONÓMICA

El 10 de junio, Paco Gil, 
alumno de 4º ESO del Colegio 

Divina Pastora el pasado curso, 
recibió un diploma a la excelen-
cia en el rendimiento académico.

Ésta es la tercera convocatoria 
de unos galardones con los que 
la Generalitat ha reconocido 
el esfuerzo de 149 alumnos 
que finalizaron sus estudios de 
secundaria en centros de la Co-
munitat Valenciana en el curso 
2011-12 con una nota media de 
10. Los premios se entregaron 
en un acto que tuvo lugar en el 
Palau de Les Arts Reina Sofía de 
Valencia y en el transcurso del 

La Concejalía de Educación ha convocado la primera 
edición de los Premios extraordinarios de reconocimiento 
de la excelencia educativa. 

Reconocer a aquellos estudian-
tes de Educación Primaria, 

Secundaria Obligatoria y Bachi-
llerato que a lo largo del último 
curso escolar han destacado tanto 
por sus resultados académicos 
como por su actitud ante los 
estudios y sus compañeros, ha 
sido el objeto de la convocatoria 
de la primera edición de los 
Premios Extraordinarios con-
vocados desde la Concejalía de 
Educación. Los estudiantes con 
opción a estos premios han sido 
aquellos que han obtenido me-
jores resultados académicos en 
sexto de Primaria, cuarto de ESO 
y segundo de Bachillerato. 

Los requisitos a cumplir por los 
aspirantes eran haber finalizado 
los estudios correspondientes 
durante el curso 2012-13, haber 
obtenido una calificación final de 
ciclo igual o superior a 8,5 o haber 

demostrado una actitud merito-
ria, solidaria, de compañerismo 
y de esfuerzo en los estudios que 
a juicio del claustro de profesores 
represente un ejemplo para sus 
compañeros.

En base a estos criterios, cada 
centro presentó a sus candidatos 
junto a una explicación motivada 
de su propuesta, a partir de la cual 
posteriormente desde la conceja-
lía de Educación confeccionar un 
acta de calificación final de cada 
estudiante, una vez evaluados los 
méritos de cada uno de ellos. Al 
cierre de esta edición seguía sin 
conocerse el nombre de los ele-
gidos como los estudiantes más 
destacados y por tanto ganadores 
de esta primera convocatoria, 
quedando a expensas también 
de concretar el día para la cele-
bración del acto de entrega de los 
diplomas a los ganadores.

Paco con la consellera de Educación, Cultura y Deporte.

Premio a la excelencia académica

BIBLIOTECA

Lecturas al sol

Con el verano llega el tiempo 
de hacer lo que nos gusta, 

entre otras cosas leer. Por ello la 
Biblioteca tiene a disposición de 
los lectores un fondo variado con 
un plazo de préstamo de 30 días 
durante los meses de julio, agosto 
y septiembre, pudiendo consultar 
las novedades en el blog de la 
Biblioteca http://bibliotecamo-
novar.blogspot.com.es/. Además, 
se ha puesto en marcha de nuevo 
el programa “Lecturas al sol” 
cuyo objetivo es conseguir man-
tener el nivel de lectura del curso 
e incluso mejorarlo. El hecho de 
marcharse al campo, a la playa o 
de viaje hace que sean muchos 

los padres que evitan que los 
lectores más jóvenes se lleven 
libros en préstamo en verano por 
temor a no poder devolverlos en 
el plazo marcado. Por ello, con 
este programa cada escolar puede 
llevarse un número indetermina-
do de libros para todo el verano 
y no devolverlos hasta la primera 
quincena de septiembre. 

Por otra parte, a partir del 
próximo 8 de julio y hasta el 5 de 
septiembre, la Biblioteca aplicará 
el horario de verano según el cual 
la sala de adultos estará abierta en 
horario de 9 a 14h exclusivamen-
te, mientras que la sala infantil lo 
hará de 10 a 13h. 

cual, la consellera de Educación, 
Cultura y Deporte, Mª José Catalá 
manifestó que “estos alumnos 
son una muestra del esfuerzo, el 
gusto por aprender, el espíritu 
emprendedor, la exigencia y 
la responsabilidad personales. 
Además son el ejemplo para una 
sociedad que, ahora más que 
nunca requiere del esfuerzo y del 
talento de todos”.  

Para el Colegio Divina Pastora 
es un honor que se reconozca 
el talento de sus alumnos y se 
sienten afortunados de haber 
disfrutado de alumnos como 
Paco. Felicidades a Paco y a toda 
su familia.

COLEGIO DIVINA PASTORA
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Martín Román Martín porta un any a 
Mèxic on té la possibilitat de treballar 

en allò que no sols li agrada sinó que li apa-
ssiona. Amb 34 anys i un Màster en escriptura 
de guió cinematogràfic a la Fundació per a 
la  Investigació de l’Audiovisual de València, 
exprem al màxim aquesta experiència que li 
permet ampliar un currículum que fins ara 
inclou treballs destacats com el guió i direcció 
de tres curtmetratges titulats Humildad, Primer 
domingo de mayo i 19/03, el guió del llarg La 
bicicleta, i de la tvmovie Síndrome laboral, tot 
sense oblidar la seua participació en sèries 
documentals de televisió com De Prop, Esca-
pades, la nostra passió i Acción Directa, o en la 
coneguda sèrie L’alqueria blanca.

Pregunta: Martín, com acabes a Mèxic i quan de 
temps portes per allà?
Resposta: L’estiu de 2011 el vaig passar a Londres 
per millorar l’anglés, obrir nous horitzons i pensant 
establir-me allà. Però veia que cada vegada hi havia 
més espanyols que arribaven buscant una opor-
tunitat i als espanyols que portaven anys allà i que 
desitjaven tornar al seu país els pareixia impossible 
donar eixe pas. Jo havia de tornar a València per un 
treball i el rodatge d’un curt i segons passaven les 
setmanes m’adonava que prompte Londres, i Europa 
en general, se saturarien d’espanyols, grecs, italians 
i portuguesos. La idea de creuar l’Atlàntic agafava 
força. Canadà era una opció per continuar millorant 
l’anglés però tenia un amic a DF, tot i que em deia 
que no era tan fàcil trobar feina. Un dia vaig descobrir 
que tenia un altre amic allà i parlant pel xat em digué 
que buscaven guionistes i realitzadors. Tenia l’excusa 
perfecta: tres setmanes després d’esta xerrada em 
pujava a l’avió. Arribava a Mèxic el 24 de juny de 
2012.
P: Les previsions de cara al futur apunten a què la 
teua estada mexicana tinga un punt i final pròxim o 
de moment no et planteges tornar?
R: No sé si Mèxic serà la meua casa per sempre però 
crec que un mínim de 5 anys més per davant em 
queden, en 5 anys passen moltes coses i a DF encara 
més, és una ciutat molt viva. De totes maneres, final 
d’estada mexicana no significa necessàriament tornar 
a Espanya. I això també és cosa del país d’origen i els 
seus governs, i de moment no sembla que vulguen 
apostar per l’art i la ciència, pel contrari dóna la sen-
sació que ens estan fent fora. Un país sense creació 

Aquest jove monover recalca que vol viure de contar històries i de moment eixa possibilitat li la brinda Mèxic DF.

Martín, guionista a Mèxic
JÓVENS MONOVERS A L’ESTRANGER

cultural pròpia és un país sense identitat i sense 
avanços científics, sempre serà un país necessitat. Un 
país al que li manquen ambdues està condemnat al 
fracàs, i això és molt trist.
P: A quins projectes has pres part des de la teua 
arribada i en quin estàs centrat ara?
R: Al mes d’arribar rodava com assistent de direcció 
el curt El Manual Vaquero de El Inquilino Guionista 
i Juan A. Al mes i mig, la productora ArtKingdom 
m’encarregava l’escriptura del guió del llargmetratge 
Escuela para seductores que a dia d’avui està en via 
de financiació. Per millorar la meua formació com a 
director he estat estudiant actuació i he acabat seduït 
per esta professió tant que vaig debutar com actor 
al curtmetratge Tres y Dos de Carla Larrea, actriu 
ecuatoriana que està estudiant direcció a Mèxic. 
També he dirigit l’obra Casting Porno de José Ignacio 
Tofé a la primera edició de Microteatro Mèxico, on 
feia també un xicotet cameo. Per a la nova edició he 
presentat una obra co-escrita amb Mariana Martínez 
però fins juliol no sabrem si som seleccionats entre 
les 249 obres que s’han presentat. Ara estic escrivint 
un guió de llargmetratge de terror per al director 
Sergio Umansky. I a finals de juliol impartiré un taller 
d’escriptura de guions a l’escola Cinefilias, al barri de 
Coyoacán en DF. 

Martín en el paper interpretat a l’obra Casting Porno.

P: Quines diferències has trobat entre el panorama 
cinematogràfic espanyol i mexicà?
R: La més important és la via de financiació. L’actual 
govern espanyol retirà i retallà a 2012 moltes ajudes 
al cinema amb la promesa (fins a dia d’avui incom-
plida i que, sumada a la pujada del IVA al 21%, està 
afonant el sector cultural) d’una llei de mecenatge 
on empreses i particulars podrien invertir capital que 
més tard es desgravarien d’impostos. A Mèxic exis-
teix l’article 226 que acompleix eixe paper i moltes 
pel·lícules i obres de teatre veuen la llum gràcies a 
ella.
P: Com qualificaries l’experiència que estàs vivint en 
aquest moment?
R: Molt satisfactòria, creativa i enriquidora.
P: La crisi actual va ser un factor que va influir en la 
teua eixida a l’estranger o no ha tingut res a veure? 
R: La crisi fou el factor definitiu. Jo vull viure de contar 
històries, ja siga escrivint-les, dirigint-les o actuant-les 
i dic “vull viure de”, no és un hobby, és una professió. 
A Espanya no és possible amb les retallades d’ajudes, 
amb les TV autonòmiques fent ERES de professionals 
i mantenint directius improductius... Recentment 
aparegué la notícia que la televisió pública grega la 
tancaven, quant li faltarà a RTVE? Existeix treball per a 
tots estos professionals a un sector estrangulat?
P: Quina era la teua percepció de Mèxic abans de 
conèixer el país i quina és la teua percepció ara?
R: Havia estat a altres països americans però mai a 
Mèxic. Amb les històries que escoltava sobre el DF 
al principi em menejava amb un poc de por, ara sé 
que és la ciutat més segura del país. És una megapolis 
de 20 milions d’habitants, passen coses roïnes però 
també coses molt bones, hi ha que prendre certes 
precaucions, la ironia és bona ferramenta i jo sempre 
faig la broma de què ací et poden assaltar al carrer 
però a Espanya et poden fer fora de la teua pròpia 
casa. La gent és molt amable amb els estrangers i no 
he sentit cap tipus de racisme. El menjar es deliciós. 
L’oferta cultural desbordant. 
P: Quin títol li posaries al teu moment professional 
actual?
R: Aprofitant les oportunitats, aprenent de les expe-
riències.
P: Estàs gaudint del moment però, trobes en falta 
alguna cosa? 
R: La família i molts grans amics estan a més de 
10.000km, clar que els trobe a faltar, i a vegades la 
nostàlgia ataca, però sé que si estiguera a Espanya 
sense poder desenvolupar-me professionalment esta-
ria amargat, no crec que a ells els agradés vore’m així.
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CURSO

Dibujos ganadores

Acto de entrega en el salón de Plenos.

CAMPAÑA

Cerca de cincuenta participan-
tes fueron los que asistieron 

al curso de búsqueda de empleo 
mediante redes sociales que se 
impartió en el auditorio de la 
Casa de Cultura. Esta acción 
formativa estaba financiada por 
la Concejalía de Cultura y el área 
de Fomento y Desarrollo Local 
de la Diputación Provincial de 
Alicante. Los participantes cono-
cieron cómo usar el Social Media 
para buscar trabajo: videocurrí-
culum, facebook, twitter i blogs; 
así como otros aspectos como el 
modo de elaborar un currículum  
2.0 o cómo usar la marca perso-
nal en la búsqueda de empleo.

JÓVENES

Búsqueda 
de empleo

Desde el Consejo Municipal 
de Bienestar Social se ha 

remitido una carta de agradeci-
miento a los centros educativos 
de la población, Centro de Día, 
Centro de Salud, Club de Con-
vivencia y otros colaboradores 
en la campaña de recogida de 
tapones de plástico destinada a 
satisfacer las necesidades básicas 
de personas desfavorecidas de la 
población, que se puso en mar-
cha meses atrás. Dado el buen 
funcionamiento de la campaña, 
desde el Consejo se ha optado 
por seguir adelante con la misma, 
por lo que se solicita continúe la 
colaboración de estos puntos de 
recogida para que los ciudadanos 
puedan depositar sus tapones 
como hasta ahora. En este sen-
tido, señalan que “todo esfuerzo 
que podamos realizar en este 
momento supone mucha ayuda 
para la gente que está atravesan-
do verdaderos problemas para 
satisfacer sus necesidades”.

RENOVACIÓN

Lorenzo repite como 
Presidente 

Recogida de 
tapones

El portavoz popular Loren-
zo Lorenzo repite como 

Presidente de Nuevas Genera-
ciones del PP de Monóvar. La 
renovación en el cargo se hizo 
pública en un acto que tuvo lugar 
en la sede de los populares mo-
noveros el pasado mes de junio y 
en el que estuvo acompañado por 
compañeros de esta formación de 

otras poblaciones de la provincia 
y por la edil Desirée Bellot, quien 
agradeció “la implicación de los 
jóvenes en el proyecto del Partido 
Popular”.  En esta nueva etapa, 
Lorenzo estará acompañado, 
entre otros jóvenes, por Carlos 
Belando Pastor, que ocupa la 
secretaría general local de Nuevas 
Generaciones.

Antes de finalizar el curso, los  
alumnos del Instituto Enric 

Valor se dieron cita en el salón 
de Plenos del Ayuntamiento, 
donde se entregaron los cuader-
nos editados tras el concurso de 
dibujo que se convocó desde las 
concejalías de Bienestar Social y 
Educación en colaboración con el 
centro educativo con motivo de 
la celebración del Día de la Mujer. 
El cuaderno recoge los trabajos 
ganadores en el citado concurso, 

así como alguna mención espe-
cial que el jurado decidió otorgar  
también entre los participantes 
por el esfuerzo realizado. Meses 
atrás, los trabajos participantes 
quedaron expuestos en las insta-
laciones del Kursaal Fleta, donde 
los visitantes pudieron acercarse a 
la visión de los estudiantes sobre 
el Día de la Mujer. La convoca-
toria, que obtuvo una respuesta 
totalmente positiva, se tradujo 
en la inauguración de una expo-

Los alumnos del IES Enric Valor recibieron los cuadernos 
editados con los trabajos premiados en el concurso de 
dibujo convocado para conmemorar el Día de la Mujer.

sición que se convirtió en uno de 
los actos centrales de la jornada 
conmemorativa organizada des-

de el departamento de Bienestar 
Social, por lo que no se descarta 
que tenga continuidad.



JULIOL 2013 El Veïnat | 9

Convocatòria 
d’ajudes a l’estudi
Amb el fi de curs van ser convocades les ajudes a l’estudi de 
la regidoria d’Educació  corresponents a l’anualitat 2012-13.

AJUDES

Una vegada abonades part 
de les ajudes municipals 

a l’estudi encara pendents, a 
mitjans de juny van ser con-
vocades les beques de llibres 
per a segon cicle  d’Infantil i 
EPA corresponents al curs que 
acabem d’acomiadar. A aquestes 
es van afegir  a més les beques de 
transport  per a aquells estudiants 
de cicles formatius de grau mitjà 
o superior que s’han de desplaçar 
a instituts de fora de la població 
i  les beques de transport per als 
estudiants universitaris, sempre 
que no siguen beneficiaris de 
cap altre tipus d’ajuda pel mateix 
concepte. La convocatòria en 
aquests cas arriba abans que els 
beneficiaris hagen rebut la beca 
corresponent per al curs 2011-12, 
la qual cosa ha motivat el males-
tar de l’associació d’estudiants 
universitaris, des d’on han fet 
arribar la corresponent crítica al 
regidor d’Educació en considerar 
“una falta de respecte cap als es-
tudiants” el fet d’haver convocat 

unes ajudes sense comptar amb 
una data concreta per a fer front 
a les ajudes pendents. En aquest 
sentit, el regidor de l’àrea, ha 
manifestat “entendre i compartir 
aquest malestar, però no així les 
formes emprades”. Assenyala 
que “s’està fent un gran esforç 
però que la liquiditat marca els 
terminis de pagament”.

Les úniques ajudes que 
no han sigut convocades en 
aquesta ocasió han estat les 
destinades a menjador escolar. 
L’acord en aquest sentit va ser 
fixat per la comissió municipal 
d’ajudes a l’estudi, en base al 
fet que aquest tipus d’ajudes 
són concedides també des de 
la Generalitat, i s’ha adoptat a 
més la decisió d’estudiar aquesta 
situació en la convocatòria 
2013-14. El regidor d’Educació, 
Lorenzo Lorenzo, ha destacat que 
“malgrat les dificultats econòmi-
ques, s’ha mantingut  la mateixa 
quantia en les ajudes convocades, 
sense rebaixar-se ni un cèntim”.

BIENESTAR SOCIAL

Vacaciones para 
mayores
Los interesados en beneficiarse 

del Programa Social de Vaca-
ciones para Mayores del Imserso  
deberán presentar su solicitud 
hasta el 12 de julio en las depen-
dencias de Bienestar Social donde 
les informarán de los trámites al 
respecto. Las modalidades de via-
je varían desde estancias en zonas 
costeras, circuitos culturales por 
España o turismo de naturaleza 
con rutas por paisajes pintores-
cos. La adquisición de plazas para 
estos viajes, que se podrán disfru-
tar entre los meses de octubre y 

junio, requiere una valoración 
previa de las solicitudes de acuer-
do con las siguientes variables: 
edad de los solicitantes, situación 
económica, participación en los 
programas en años anteriores y 
familia numerosa. 

Por otra parte, también pueden 
solicitarse hasta el 20 de julio, 
plazas para el programa de vaca-
ciones sociales para mayores de la 
Comunidad Valenciana dirigido 
a mayores de 65 años, o mayores 
de 60 que acrediten la condición 
de pensionista.

EDUCACIÓ

Bones notícies per al 
Ricardo Leal

Representació del musical al centre.

Per acomiadar el curs escolar, els alumnes del col·legi Ricardo Leal 
van repetir el musical “Els sons de la música” que dies abans 

havien posat en escena al Teatre Principal amb la col·laboració de la 
Banda Escola de l’agrupació musical “La Artística”. Però, per a aquest 
centre, el curs, a banda de amb música va acabar també amb una molt 
bona notícia, ja que el Ricardo Leal ha estat seleccionat per a participar 
en el programa europeu d’educació en igualtat “Plurales, educando 
en igualdad”. Sols huit centres de tot Espanya participaran en aquesta 
iniciativa  i l’únic seleccionat de la Comunitat Valenciana ha sigut el 
centre monover. El programa es farà amb Noruega i de segur serà tota 
una experiència.
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Aquest mes parlarem de la primera i única empresa d’aquestes 
característiques que ha hagut a Monòver, la fàbrica d’energia 

elèctrica o central elèctrica Santa Bàrbara. S’oferia com a fàbrica 
d’electricitat de servei públic destinada a subministrar enllumenat i 
força motriu.

Aquesta empresa al llarg de la seua història va tenir diferents pro-
pietaris, el seu fundador va ser Don Ricardo Gasqué, oficial d’artilleria 
i enginyer industrial. La primera empresa es va denominar Gasqué i 
Pérez; li va seguir Luis Pérez Bueno, Miguel Berenguer i Cia. (Socie-
tat amb Roque Verdú); posteriorment Miguel Berenguer en solitari, 
Distribució Elèctrica Alacantina S.A., Companyia Regs de Llevant i, 
finalment, Hidroelèctrica Espanyola, fins a la dècada dels anys seixanta 
quan va desaparèixer. A més, aquesta empresa va instal·lar les primeres 
bombetes en la nostra ciutat. El primer contracte per a aquest servei 
el va signar Don Ciro Pérez, seguit de diferents famílies, així com el 
Casino, el Mercat d’Abastos, etc. L’enllumenat públic de Monòver el 
va contractar l’Ajuntament en 1898. El 24 de maig de 1897 es van 
publicar les bases per a la contractació d’aquest servei públic i el 19 de 
setembre de 1897 es va aprovar la seua instal·lació, acord confirmat el 
6 d’octubre d’aquell mateix any per la Diputació Provincial. 

La seua ubicació era a l’actual carrer Divina Pastora, cantonada amb 
la carretera de la Ronda. Actualment, i a causa del canvi en la denomi-
nació d’aquesta travessia, aquest tram ha passat a engrossir el carrer de 
la Comunitat Valenciana.

En la fotografia de Pepe “Caneu” podem veure amb tot luxe de detall 
el lloc, estat i com era la nau, construïda en la segona meitat del Segle 

XIX on estava instal·lada l’empresa. Al pis superior, que ocupava tota la 
planta, vivia Pablo Marhuenda, “Pau”, l’últim talabartero de Monòver 
i allí assecaven i arreglaven les pells dels diferents animals. La seua 
filla Antonia, “Antonieta”, es va casar amb Antonio Vidal, “Tonico el 
mote”, i va ocupar l’habitatge fins a finals dels anys cinquanta quan es 
van traslladar al carrer Salamanca. A la planta baixa vivia Juan Bernabé, 
“Juanet el de la Llum”, i Matilde Alfonso, pares del reverend Francisco 
Bernabé Alfonso, “Paco el Capellà”. L’últim encarregat que va tenir 
l’empresa va ser Luis Silvestre Ponsoda, “Luiset el de la Llum”.

A la part esquerra de la foto, fent cantonada amb els esmentats 
carrers, s’aprecia la finca propietat de la família Mira, en la qual a la 
part superior existia un habitatge llogat i per la planta baixa han passat, 
entre altres coses: un comerç de mobles i El Casal de la Joventut. A la 
part dreta de la instantània, a continuació de la nau, es pot veure una 
altra edificació per la qual han passat diferents indústries, des d’una 
destil·leria fins a empreses de marroquineria i calçats, sent un magat-
zem d’adobats l’últim que va albergar. En l’actualitat, és l’aparcament 
del supermercat Mercadona.

A la fotografia actual es veu com la finca, que va ser adquirida per 
l’empresari monover Luis Gran, va construir a principis dels anys se-
tanta un “modern” edifici d’habitatges familiars i locals comercials. En 
l’actualitat, en ells està el supermercat de la cadena Dia, convertint-lo 
en un dels edificis més alts de la població, passant a engrossir la llista 
d’aquelles construccions que mai van haver de permetre’s, ja que van 
canviar per complet la fisonomia del poble.

Abans i ara

Aquest mes parlem de la fàbrica 
d’energia elèctrica Santa Bàrbara, 
accionada amb gas pobre produït pel 
carbó mineral

Foto: Pepe “Caneu”. Arxiu Rafael Poveda. 

Foto: Pepe Bellot.
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Avançant-se a la celebració de 
les festes patronals, arriba un 

any més la presentació de la Re-
vista de Festes, la qual es portarà 
a terme el diumenge 28 de juliol 
a les 13h a l’auditori Antonio J. 
Ballester de la Casa de Cultura. 
L’escriptor i periodista Demetrio 
Mallebrera serà l’encarregat de 
donar al públic assistent unes 
pinzellades sobre el contingut 
d’aquesta, a les pàgines de la 
qual s’inclouen un bon grapat 
de col·laboracions d’habituals 
i noves incorporacions. Tot 
sense oblidar la importància dels 
anunciants que tenen el seu espai 
destacat en la Revista i que fan 
possible la seua edició any rere 
any. Com a novetat destacada 
del número corresponent a 2013, 
cal assenyalar la importància que 
cobra la fotografia, així com el 
fet que a les seccions ja habituals 
s’afegisca una més centrada en 
la figura d’Azorín. La comme-

moració del 140 aniversari del 
naixement de l’escriptor ha coin-
cidit amb un any amb diversos 
articles al voltant d’Azorín, d’ahí 
que des de la coordinació s’haja 
optat per dedicar un apartat 
on el protagonisme siga per a 
l’escriptor monover.

Altre dels canvis a fer ressaltar 
és el nou disseny de la Revista, 
amb una imatge moderna i 
elegant que s’espera siga ben aco-
llida pels lectors. El que es manté 
inalterable són altres continguts 
tradicionals com les fotografies 
de les representants de les Corts 
d’Honor, sens dubte una de les 
seccions més esperades.

Aquests dies s’ultimen els de-
talls per tal que la Revista estiga a 
punt per a la seua presentació en 
un acte que de segur enregistrarà 
una destacada participació, ja que 
aquesta publicació té un públic 
fidel que any rere any no falta a 
la cita.

FESTES

Presentació 
Revista de Festes 

La volta en bici a la Pedrera ja s’ha convertit en habitual en la programació.

El diumenge 28 de juliol els fidels a la Revista de Festes podran 
conèixer el contingut de la mateixa a l’acte de presentació 
que anirà a càrrec del periodista Demetrio Mallebrera.

PROPOSTES D’ESTIU

Dos caps de setmana 
de molta activitat

Lassociació Sociocultural de 
Veïns del Barri de Santa Bàr-

bera ha preparat la programació 
estiuenca per al mes de juliol, 
un mes en què ja s’ha convertit 
en tradicional la celebració d’un 
cap de setmana sociocultural 
i altre de convivència amb la 
participació oberta a tots aquells 
que vulguen sumar-se a aquesta 
iniciativa.

  Així, de l’11 al 14 de juliol, ens 
proposen activitats diverses dins 
d’un guió d’actes que s’encetarà 
el dijous a les 22h amb l’assaig de 
l’agrupació musical La Artística 
al porxet. Tot per a passar ja el 
dissabte a les 16:30 de la vesprada 
a la celebració del campionat de 
jocs de taula que finalitzarà un 
dia després, a les 11h. Aquest 
primer cap de setmana acabarà 
amb la projecció de la pel·lícula 
El gigante de hierro, dins de les ses-
sions de cine d’estiu promogudes 
des de la Regidoria de Cultura.

Posteriorment, el 21 de juliol, 
la proposta passa per una jornada 
al parc aquàtic de Rojales, mentre 
que el 27 i 28 de juliol, la progra-
mació seguirà endavant amb el 

cap de setmana de convivència 
dins del qual el dissabte a les 
9h tindrà lloc un concurs de 
gatxamiga, que donarà pas a les 
14h a un dinar de germanor amb 
paella gegant, i ja a les 21:30h, a 
un sopar amb música en directe 
a càrrec del duet José i Núria, 
encara que caldrà no anar-se’n 
al llit massa tard si a l’endemà es 
vol participar en la volta en bici 
a la Pedrera. La concentració de 
participants serà a les 10 del matí 
a l’ermita on, una vegada de tor-
nada, s’oferirà un vi d’honor que 
tancarà el guió d’actes.

FESTES A PEDANIES
Pel que fa a les pedanies, també 
en el mes de juliol comencen 
l’activitat festiva. Els primers 
en fer-ho seran els veïns de les 
Canyades D’En Ciro i d’El Derra-
mador, que celebraran les seues 
festes patronals del 19 al 21 de 
juliol en el primer cas, i el 27 de 
juliol en el segon. La invitació a 
participar com sempre es fa ex-
tensiva a tots aquells que vulguen 
acompanyar-los als diferents 
actes programats.

Foto: Luis i Carlos Quiles.



12 | El Veïnat JULIOL 2013

La ermita de Santa Bárbara 
cuenta con una nueva imagen 

de la Santa que ha sido donada 
por Alfredo Gómez Yanes. El 
motivo de la donación radica 
en el deseo de su esposa, María 
Dolores González, fallecida en 
Elda en 2010, quien antes de 
morir solicitó a su esposo que la 
imagen que había acompañado a 
la pareja durante años descansara 
finalmente en algún lugar dedi-
cado a la Santa. El matrimonio, 
de origen cubano, era devoto de 
Santa Bárbara y la imagen ahora 
cedida fue un regalo  que recibie-
ron en 1972 en Madrid, donde 
se instalaron tras llegar de Cuba. 
Tras el fallecimiento de Mª Dolo-
res, su viudo recorrió diferentes 
puntos de la provincia en busca 

CONCURSO DE DIBUJO

DONACIÓN

Donan una imagen de 
Santa Bárbara

del lugar más adecuado para la 
imagen, optando finalmente por 
la ermita monovera, donde ha 
quedado ubicada.

EXALTACIÓN

Exaltación Reinas de 
la Tercera Edad

Entrega de premios 
a los escolares
Unos días antes de que 

terminara el curso escolar, 
el concejal de cultura, Carlos 
Maluenda, acompañado por el 
presidente y vicepresidente de 
la Junta Mayor de Cofradías de 
Monóvar, visitaron los diferentes 
centros educativos de la pobla-
ción para hacer entrega de los 
premios a los ganadores del con-
curso de dibujo convocado meses 
atrás con motivo de la Semana 
Santa. En total, se entregaron 
doce premios dotados con cin-
cuenta euros en material escolar 
a retirar de las librerías Cervantes, 
Papallona y Martínez, así como el 
correspondiente diploma a los 
diferentes ganadores. 

En el colegio Divina Pastora los 
premios entregados recayeron 
en los alumnos Jorge Vidal Amo-
rós, Inmaculada Esteve Vidal e 

Inmaculada Hidalgo Pérez, de 
primer, segundo, y tercer curso 
respectivamente. En el colegio 
Azorín la premiada fue Zaira Ca-
rrillo Sánchez de cuarto curso, así 
como Mariana Melgar también 
de cuarto curso del colegio Escrip-
tor Canyís y María Pastor Lago de 
sexto curso del colegio Ricardo 
Leal. Además, se concedieron seis 
accesits a Amparo Ríos Gisbert 
del Ricardo Leal, Ángela Tendero 
Ruiz del Divina Pastora, Marco 
Antonio Velasco del Escriptor 
Canyís, José Luis Alonso Martínez 
del colegio Azorín, y Nadia Picó 
y Amanda Kukielka  del colegio 
Cervantes.

Los dibujos premiados queda-
ron expuestos durante la Semana 
Santa en la Casa de Cultura, pero 
con esta entrega de premios se ce-
rró oficialmente la convocatoria.

Pilar Sanchís será coronada 
como Reina de la Tercera 

Edad 2013 en el acto de exalta-
ción que tendrá lugar el próximo  
sábado 13 de julio en el Teatro 
Principal. Junto a ella, tomarán 
posesión del cargo oficialmente 
las componentes de la Corte 
de Honor: Dorotea González y 
Angelita Sanz.

Previo al acto, las candidatas 
serán protagonistas de un pasaca-
lles acompañadas por la música 
de la Bing Band de La Artística, 
trasladándose posteriormente al 
Teatro donde, como en anterio-
res ocasiones, se contará con la 
presencia de representantes de 
asociaciones de la Tercera Edad 
de otras poblaciones vecinas. 

José Enrique Pérez será el 
encargado de conducir este 
acto de exaltación, en el cual se 
contará además con la actuación 
musical de la formación Mariachi 
Santacruz, que ofrecerá al público 
algunas de las canciones de su 
repertorio. 

De este modo, las actuales 
representantes de la Tercera Edad 
de Monóvar cederán el cargo a 
sus compañeras, que llegan con 
ganas de disfrutar intensamente 
su reinado. Tras la exaltación, 
todos juntos compartirán una 
cena de hermandad con la que 
darán continuidad a esta jornada 
festiva que seguro terminará 
marcándose algún que otro baile 
antes de poner el punto y final.
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La Festa dels 
Nanos i GegantsDes de la Regidoria de Cultura 

tornen a organitzar les ses-
sions de cine a la fresca per a les 
nits d’estiu amb propostes d’allò 
més diverses. La programació 
s’encetarà el diumenge 7 de juliol 
a la plaça de la Sala amb la pro-
jecció de Megamind, una història 
d’animació amb un supervillà 
amb poc d’èxit que de segur 
captivarà els més menuts. També 
el públic infantil és el principal 
destinatari de la segona pel·lícula 
seleccionada, El gigante de hierro, 
la qual arribarà el diumenge 14 
de juliol, en aquest cas, a l’ermita 
de Santa Bàrbera.

D’altra banda, per al públic 
adult, el primer títol seleccionat 
ha estat el clàssic Los palomos, una 
comèdia protagonitzada per José 

Luis López Vázquez i Gracita Mo-
rales en el paper del matrimoni 
Palomo, al qual volen fer passar 
per sospitosos d’un crim que no 
han comés. Serà el diumenge 21 
de juliol, per acabar ja el 28 amb 
El exótico hotel Marigold, que ens 
presenta la història d’un grup 
d’insatisfests jubilats anglesos 
que descobreixen una nova vida 
en una exòtica població d’Índia. 

Les projeccions començaran, 
els dies indicats, a les deu de la nit 
a la plaça de la Sala exceptuant 
el cas de la segona pel·lícula 
seleccionada que tindrà lloc a 
Santa Bàrbera, ja que forma part 
del guió d’actes que portaran a 
terme des de l’associació de veïns 
del barri en el seu cap de setmana 
sociocultural.

XIQUETS

Els Nanos i Gegants tornen a convocar els més menuts  a la 
festa que cada juliol celebren al parc de l’alberada. El dissabte 
6 de juliol a partir de les 19:30h la diversió està garantida per 
a tots els participants.

El parc de l’albereda acollirà 
un any més la ja tradicional 

festa dels Nanos i Gegants, els 
personatges preferits dels més 
menuts que els conviden a com-
partir amb ells una vesprada de 
diversió i jocs. Previ a l’inici de 
l’activitat al parc, aquells que ho 
desitgen podran concentrar-se 
a la plaça de la Sala a les 19:30 
h, ja que des d’ací s’iniciarà el 
recorregut fins a l’albereda al so 
que marquen els components 
de la colla El Xirivell. D’aquesta 
manera, al ritme de la dolçaina i 
el tabal, Pere, Beatriu i la resta de 
companys obriran aquesta activi-
tat amb els seus peculiars balls de 
carrer per ocupar, posteriorment, 
un lloc estratègic a l’albereda des 
d‘on no perdre detall de tot allò 

que els xiquets facen al parc on 
els esperaran unflables per a totes 
les edats i gustos. 

Animació, jocs i  molta diver-
sió per als més xiquets i també 
opcions per als majors, ja que 
des de l’organització es posarà a 
disposició del públic un servei de 
barra amb refrescos i entrepans.

Així, els més xiquets ja poden 
incloure en la seua agenda estival 
aquesta primera cita amb els 
Nanos i Gegants programada 
per al 6 de juliol, per esperar 
posteriorment a l’arribada de les 
festes de setembre, dies durant 
els quals és d’obligat compliment 
acompanyar aquests personatges  
en els diferents itineraris per la 
població que s’inclouen dins del 
guió d’actes.

Festa Nanos 2012. Foto: José María Monzó.

CULTURA

Cine a la fresca

FOTOGRAFIA

Concurs internacional

Les regidories de Cultura i 
Festes han convocat la XVL 

edició del Concurs internacional 
de fotografia Festes de Setembre. 
El termini d’admissió d’obres fi-
nalitza el 22 d’agost, donant-se a 
conèixer un dia després la decisió 
del jurat i portant-se a terme el 
lliurament de premis el dia 1 de 
setembre en el transcurs de l’acte 
inaugural de la mostra que reco-
llirà les fotografies presentades. 
Segons consta a les bases, cada 
autor podrà presentar un màxim 
de cinc fotografies amb tamany 
lliure, muntades sobre cartró 
o suport semirígid lleuger amb 
un grossor màxim de 2mm, a la 
mesura de 40x50 cm. Les obres es 
presentaran amb títol i lema així 
com amb indicació de l’opció a 
premi individual o col·lecció.

Els premis, que no podran ser 
acumulables per un mateix autor, 
abracen des del primer premi 
internacional a la col·lecció dotat 

Inauguració 2012. Foto: Rafa Poveda.

amb 1.000 euros més trofeu fins 
als tres premis internacionals 
dotats amb 800, 500 i 300 euros 
respectivament, així com els pre-
mis especials al retrat, fotografia 
esportiva, paisatge i espais de 
lectura, juntament amb els tres 
premis locals. 
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El 15 de juny es va disputar 
el Campionat Autonòmic 

de Triatló amb distància esprint 
2.013 de la Comunitat Valencia-
na al triatló de Cullera. Quasi 400 
triatletes van nadar 750 m. a la 
platja + 20 Km. en bici + 5 Km. de 
carrera a peu. 

Per part del Club Triatló Bilaire 
ens va representar Valentín Soria-
no que, amb un temps d’1 hora 
i 19 minuts, va pujar al pòdium 
com a tercer en la categoria GE55-
59. També el dia 15 va tenir lloc 
la cinquena edició del Triatló de 
Cehegín, on els 200 triatletes van 
haver de nadar 1 Km. + 32 Km. 
en bici + 7 Km. de carrera a peu. 
Javi Payá amb un temps d’1 hora 
i 57 minuts  i va acabar el 132é en 
la general absoluta. Llàstima que 
Gustavo Monzó no va poder aca-
bar la prova per problemes físics.

D’altra banda, el 16 de juny es 
va portar a terme la “Travesia a 
nado dels Mariners” a Santa Pola. 
En la prova de 5 Km., Mari Hermi 
Álvarez amb un temps de 1:34:09’ 
va guanyar en la seua categoria i 
Antonio Samper amb 1:34:35’ va 
acabar el 13é.

TRIATLÓ

Últimes proves
REUNIÓN

Acuerdos del Consejo 
Municipal de Deportes

L a reunión mantenida días 
atrás por el Consejo Muni-

cipal de Deportes sirvió para 
hacer una valoración de la última 
edición de la Gala del Deporte, 
actividad que se cerró con una 
buena nota y en relación a la cual 
se plantearon algunos aspectos 
a tener en cuenta en ediciones 
futuras referentes al proceso de 
selección como el proceso de se-
lección a seguir, algunos matices 
referentes a las diferentes catego-
rías o la admisión de categorías 
conjuntas o no. Puntos todos 
ellos que se expusieron con ob-
jeto de ir puliendo detalles para 
que esta convocatoria anual sea 
lo más completa posible.

Por otra parte, en la reunión se 
avanzaron las fechas de próximas 
citas deportivas promovidas 
desde la concejalía de Deportes 
y que completarán el calendario 
2013, la primera de ellas la BTT 
programada para el domingo 15 

de septiembre, y la segunda el 
Cross del Xirivell que se llevará a 
cabo el sábado 21 de septiembre, 
aunque por el momento conti-
núan sin concretarse los plazos de 
inscripción para la participación 
en esta prueba. Las actividades 
se cerrarán ya el 29 de diciembre 
con la San Silvestre monovera 
que seguro volverá a reunir a un 
destacado número de corredores. 

El último tema a tratar fue la 
petición a los clubs deportivos 
presentes en la reunión, de una 
mayor implicación con los esco-
lares, proponiendo actividades 
con los centros educativos de la 
población que sirvan para que 
los alumnos conozcan el fun-
cionamiento de los mismos y las 
opciones de todos en cuanto a la 
practica deportiva. Una iniciativa 
que meses atrás ya se ponía en 
marcha por parte del club ciclista 
y la Concejalía.

La valoración de la última edición de la Gala del Deporte 
y el calendario de actividades deportivas a realizar en los 
próximos meses centraron la reunión.

El pasado día 15 de ju-
nio se celebraba en la 

localidad valenciana de Torrent 
el campeonato autonómico de 
la C.Valenciana cadete donde 
acudieron los mejores atletas de 
las tres provincias, seleccionados 
por sus tiempos, entre ellos  los 
dos jóvenes representantes 
monoveros pertenecientes al 
club atletismo Petrer. Javier Polo 
participó en los 1.500 obstáculos 
consiguiendo la 2ª posición, por 
lo tanto subcampeón autonómi-
co, con una marca de 4:37:07, 
y además consiguió la mínima 

nacional (obligatoria para el 
campeonato de España).

Después tenemos a Saul Villena 
que corrió su distancia, los 600 
ml, finalizando 4º, aunque fue 
en todo momento 3º hasta los 
últimos 20 m. La carrera tuvo 
mucho nivel con marca personal 
de Saul (1:26.45). Fue la carrera 
más rápida de toda la temporada 
en España. También corrió los 
300 ml quedando 6º, con una 
marca de 38:84.  Para finalizar 
ambos corrieron el relevo 4x100 
m, junto a dos componentes más 
del atletismo Petrer, finalizando 

ATLETISMO

Buenos resultados

en 6º posición. Ahora los dos 2 
atletas están en la recta final de la 
temporada, solo queda entrenar 

duro para el campeonato de Espa-
ña que se celebrará en Granollers.

CLUB TRIATLÓ BILAIRE El 23 de juny es va celebrar el 
“XXIV Triatlón del Alto Palancia” 
a la localitat de Navajas i distàn-
cia esprint, prova inclosa en el 
Rànquing Pissei de Triatló. Rosa 
González amb un temps final 
d’1 hora i 52 minuts va guanyar 
en la categoria Veterans 2 i Juan 
Callado amb 1 hora i 38 minuts 
va quedar l’11é.

El 22 de juny a Sabiñánigo es 
va realitzar la popular “Quebran-
tanhuesos”, la marxa cicloturista 
nacional més important, on es 
pugen 4 ports molts durs com 
son el de Somport, La MarieBlan-
que, Portalet i Hoz de Jaca, al llarg 
dels 200 Km. que té la prova. Per 
part del club ciclista Monòver 
van participar Sergio Cascales 
que va acabar en un temps de 8 
hores i 12 minuts i Antonio Cano 
amb 9 hores i 13 minuts, molt 
contents els dos per poder acabar 
esta duríssima prova.

Ara, la pròxima prova serà el 
diumenge 7 de juliol a Frankfurt, 
on prendran part en el Iron Man  
Iván López, Rafa Díaz, José Luis 
Verdú i Alex Martínez, als qui es-
peren 3,8 km de natació + 180 km 
de bici i 42 km de carrera a peu.
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Tras la celebración de la Gala 
del Deporte llegó el turno 

para los deportistas más jóvenes 
que protagonizaron su propia 
Gala, también en el auditorio 
Antonio José Ballester de la Casa 
de Cultura. En dos sesiones 
diferentes, los alumnos de los 
diferentes centros educativos de 
la población fueron desfilando 
por el escenario para recoger 
los premios tanto de los Juegos 
Escolares como de las Jornadas 
deportivas organizadas desde la 

Concejalía de Deportes. El edil de 
Deportes, Carlos Maluenda, y la 
concejal de Fiestas, Inmaculada 
Navarro, junto al coordinador 
de los Juegos, Salvador Molina, 
fueron los encargados de entregar 
los diferentes premios a los gana-
dores con los aplausos y gritos de 
ánimo del resto de compañeros 
como música de fondo.

La clasificación final de los 
Juegos Escolares se tradujo en el 
primer puesto para Cervantes C 
y Azorín B en benjamín y alevín 

respectivamente, en balonmano;  
mientras que en fútbol 7 los 
primeros clasificados fueron Cer-
vantes C y Azorín; terminando en 
baloncesto con la primera posi-
ción en benjamín para el equipo 
de Azorín y en alevín para el de 
Cervantes. 

Por otra parte, en relación a las 
jornadas deportivas de atletismo 
que reunieron a los alumnos de 
los colegios monoveros tanto en 
las instalaciones del pabellón po-
lideportivo como en los campos 

de fúltbol Santa Bárbara, en el 
transcurso de la Gala recibieron 
también sus distinciones aquellos 
que consiguieron el mayor nú-
mero de puntos en las diferentes 
pruebas de agilidad, velocidad, 
salto horizontal y vertical, vórtex 
y relevos, tanto masculino como 
femenino. Pruebas que, además, 
sirvieron para sumar puntos a ni-
vel de centro para la clasificación 
general por colegios. A todos los 
premiados enhorabuena y hasta 
la próxima edición.

DEPORTE ESCOLAR

La Casa de Cultura reunió a un buen número de jóvenes deportistas en la gala de entrega de los premios a los primeros 
clasificados tanto en la última edición de los Juegos Escolares como en las jornadas deportivas organizadas desde la 
Concejalía de Cultura

La gala de los escolares
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BLOC PROGRESSISTA
José Ginés
Portaveu municipal

Ahora vienen con esas, dice el gobierno del PP que si no hay fiestas 
es por culpa de la oposición por no votar a favor de lo que ellos 

nos mandan y nos ordenan, tenemos la obligación de apoyar y votar a 
favor de la modificación de créditos sea cual sea el contenido de la mis-
ma y de donde digan ellos que van a sacar el dinero para financiarla, 
sea cierto o no. La verdad es que no sabemos si reír o llorar, sí, mejor 
reír. Mala, muy mala la excusa de este gobierno capaz de mentir solo 
para justificar su propia incompetencia en la gestión de los recursos 
municipales, ¿a quién quieren engañar ahora?, no hay que ser muy lis-
tos para poder buscar una solución a los problemas que ellos mismos se 
han creado por su propia incapacidad de la gestión municipal, lo que 
también ocurre es que no tienen ni idea de cómo salir del tremendo lío 
en el cual ellos mismos se han metido.     

 Llevan seis (6) meses sin convocar un pleno ordinario, cuando la 
Ley obliga que a convocar como mínimo uno cada dos (2) meses, (por 
cierto el Secretario Acctal no emite  informe jurídico notificándole 
al Alcalde que está incumpliendo las leyes al no convocar en tiempo 
y forma, los plenos ordinarios solo los redacta para favorecer al PP y 
perjudicar al PSOE-GIMV y BLOC). La oposición ha solicitado dos (2) 
extraordinarios y el Alcalde no nos ha dejado ni hablar ni votar y ahora 
después de reírse en nuestra cara con frases tan geniales como, AHÍ 
QUEDA ESO, ahora va y nos pide que le votemos todas las propuestas 
que ellos presentan a favor, y si no lo hacemos, dice el oráculo del PP 
que seremos los responsables de que no se hagan las cosas. Esto si que 
es para reírse a carcajadas, todas nuestras propuestas que llevamos al 
pleno las desprecian y se carcajean de ellas, así como suena, y las de 
ellos, nos dicen que estamos obligados a votarlas a favor, sean cuales 
sean, vamos, ley del embudo, lo estrecho para nosotros y lo ancho 
para el PP. Pues va a ser que no, con esa actitud tan “caciquil” y tan 
”despótica” habéis tocado fondo, uno no puede pedir a los demás  lo 
que es incapaz de dar por si mismo.

Hemos  entrado en una dinámica provocada por la actitud muy poco 
razonable que el Alcalde ha decidido poner en práctica, más bien, im-
poner, la cual carece de toda racionalidad democrática, el impedir que 
los grupos de la oposición puedan presentar propuestas para su debate 
y votación en los plenos, nos puede llevar a los grupos de la oposición a 
poner en practica más de lo mismo y negarnos a apoyar cualquier pro-
puesta del PP en el futuro. Si el PP y su Alcalde nos niegan la máxima  
que es el poder debatir y votar nuestras propuestas en los plenos, de 
igual modo nosotros podemos tomar la decisión de negarnos  a debatir 
y votar las propuestas que el PP y su Alcalde realicen en los plenos, sin 
entrar ni a valorar ni a debatir los contenidos de los mismos al igual 
que  hace el PP con su Alcalde a la cabeza.

     

 ¡¡Peligro!! 
Incompetentes sueltos

Partits

Polítics
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El Partido Socialista ha proclamado en varias ocasiones la inca-
pacidad de este grupo de gobierno para regir los destinos del 

ayuntamiento. Hemos repetido hasta la saciedad la necesidad de 
elaborar unos presupuestos que definan cual ha de ser la línea a seguir, 
económicamente hablando, del consistorio monovero.

En el último pleno tuvimos que oír decir al concejal de Hacienda, 
Ramón Cambra, que no “hacía falta elaborar un presupuesto”,  y que 
se podía funcionar con modificaciones de crédito, como hasta ahora. 
La base para el funcionamiento de cualquier ayuntamiento son los pre-
supuestos, pero este gobierno se atreve a decir que no son necesarios. 
Es la muestra más palpable de desidia que se puede observar en unos 
gobernantes.

Por otra parte el intento de chantaje que el gobierno ha querido 
hacer con los grupos de la oposición en el susodicho pleno, ha sido 
realmente lamentable. A pesar de que anunciamos hace tres meses, 
que después de darle un año de plazo al concejal de Hacienda para 
presentar unos presupuestos (a lo que hay que añadir otro año más 
que llevaban sin hacerlos), en algunas partidas, como la de fiestas, 
evidentemente no íbamos a posicionarnos en contra. Con mucha 
mala idea, el grupo de gobierno mete en el mismo punto todas las 
modificaciones de crédito, para así seguir con su políticas de parches 
en vez de una política presupuestaria, con la intención de que si no lo 
aprobábamos, echarnos la culpa de la no celebración de las fiestas este 
año. El Partido Socialista ofreció la alternativa de que presentaran las 
modificaciones de crédito por separado para aprobar las que realmente 
fueran absolutamente imprescindibles como la de fiestas o la de los 
sueldos del cuerpo de policía.

Cuando salga este número a la calle, el gobierno del PP habrá 
convocado un pleno en las condiciones que marcó el PSOE, o no lo 
habrá hecho. Eso dependerá de si para ellos es más importante ejercer 
su autoritarismo, tal como mostraron en los dos plenos anteriores, 
eliminando puntos del orden del día o simplemente cerrando los mi-
crófonos para que no hable nadie que no sea el alcalde, o si realmente 
piensa en el pueblo, como se le supone a un gobierno de cualquier 
color.

El único responsable de la realización de las fiestas será el gobierno 
con su alcalde a la cabeza, Salvador Poveda, que en estos días está 
manifestando sin rubor alguno su actitud caciquil y prepotente, que 
tenía escondida. Ustedes no lo oyeron, pero ante nuestras protestas 
porque la edil Deseada Bellot estaba hablando en un punto de algo que 
no correspondía, mientras a José Ginés le había cortado en cuestión de 
segundos cuando lo hizo, su respuesta fue “Hago lo que me apetece”.

Éste es el gobierno que tenemos, que pasará a la historia como el 
“gobierno de los incapaces”, el que no pudo o no quiso presentar unos 
presupuestos, y el que estando en minoría quiso actuar como si tuviera 
la mayoría, despreciando a la imprescindible oposición. Esperemos que 
en los próximos días esto se pueda revertir y desaparezcan, merecida-
mente, del gobierno de nuestra ciudad.

 

El gobierno de los incapaces

La actualidad política del mes de Julio ha venido marcada por el 
pleno celebrado el 27 de Junio. Desde estas líneas y también en los 

medios de comunicación municipales hemos denunciado como los 
tres grupos de la oposición se han instalado en la politica del NO por 
el NO, o lo que es lo mismo, votar en contra de toda propuesta que 
beneficie a Monóvar, y por tanto a todos los monoveros y monoveras.

Es conocido por todos su voto en contra de:
NO a la desratización y control de plagas en Monóvar, algo que viene 

marcado por Ley.
NO a incluir a la urbanización Ecociudad dentro del contrato de 

recogida de basuras, aún sabiendo que las 70 familias que allí viven 
pagan sus impuestos como el resto de los monoveros y monoveras.

Sin embargo, pese a que estas cuestiones son de por sí incomprensi-
bles, en el Pleno del jueves 27, Bloc Progressista, Grupo Independiente 
y PSOE votaron:

NO a arreglar el camino que une las Cañadas de Don Ciro con el 
Manyà, demandado por los vecinos y el pedáneo, por donde circulan 
a diario más de 250 personas y durante el curso escolar el autobús que 
lleva a los niños y niñas de las pedanías al Colegio Azorín y Canyís y 
que ya en febrero pinchó una rueda ante el mal estado del asfaltado.
La Diputación de Alicante nos subvencionaba a todos los monoveros 
el 50% del arreglo del camino, pese a ello Bloc Progressista, Grupo 
Independiente y PSOE votaron en contra.

NO a la instalación de un ascensor en el Ayuntamiento para que 
todas las personas que acuden a diario a realizar sus trámites, espe-
cialmente mayores, tengan un Ayuntamiento más abierto y accesible. 
La Diputación de Alicante en principio subvencionaba el 50%, más 
tarde el 65% y gracias a las gestiones del Alcalde con la Presidenta de la 
Diputación los monoveros y monoveras tan solo tendríamos que apor-
tar el 10% del proyecto, apenas 20.000€. Pese a ello Bloc Progressista, 
Grupo Independiente y PSOE votaron en contra, dejándonos a todos 
sin ascensor en el Ayuntamiento.

NO al reconocimiento de la productividad de los funcionarios, pese 
al apoyo explícito que recibieron por parte del Bloc Progressista, Grupo 
Independiente y PSOE, llegado el Pleno votaron en contra.

NO a la modificación del presupuesto para inyectar dinero en la 
partida de Fiestas para poder contratar todos los conceptos que nos 
permitan a los monoveros tener Fiestas de Septiembre. En el año 2011 
se llevó a cabo una modificación similar, al igual que en 2012, siendo 
aprobada sin inconvenientes por el PSOE ya que eran conscientes de 
que de NO aprobarse NO se podrían realizar las Fiestas de las pedanías 
y Septiembre. Pese a ello Bloc Progressista, Grupo Independiente y 
PSOE votaron en contra.

La actitud de Bloc Progressista, Grupo Independiente y PSOE de 
votar en contra a todo porque SÍ, por sistema y con el único objetivo de 
fastidiar al gobierno del PP no tiene precedentes y es incomprensible 
y dañina no para el PP sino para todos los monoveros y monoveras.
El bienestar y las cosas positivas para todos no entienden de siglas o 
partidos, o así lo entendemos desde el Partido Popular.

El No por el No 
y sus consecuencias

PP
Salvador Poveda
Alcalde de Monóvar
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SABÍA USTED que El Pueblo de agosto de 1906 decía: “Según oficial-
mente se ha anunciado, además de la feria en la vecina villa de Pinoso 
se celebrarán corridas de novillos y actuará una compañía de zarzuela 
en el Teatro Echegaray”. - “La mayoría de los propietarios que estaban 
en sus fincas en las faenas de la trilla han regresado”. - “Según se dice 
en los círculos de conversación, la cantidad de uva este año es menos 
que regular, debido en gran parte a que los racimos “se corrieron” en 
la época de la floración”. - “Adelantan las obras del puente sobre el 
Tarafa. Creemos que quedará terminado por todo el presente mes”. 
Este puente era el que había delante del cuartel de la Guardía Civil, 
luego harían la carretera de Novelda, pues antes se iba por el río 
Vinalopó. - “Se dice que las fiestas de Santa Bárbara no se celebrarán 
durante los días 20 y 21 como estaba anunciado aplazándose para los 
días 26 y 27”. - “Los señores F. Quiles y hermano  han montado de 
nuevo su fábrica de velas, empleando como fuerza motriz el vapor. 
Además, han introducido la novedad de la fabricación de cirios es-
teáticos. Felicitamos a tan emprendedores industriales por sus felices 
iniciativas”.
SABÍA USTED que un monovero que residía en Madrid donde tenía 
sus negocios compró un coche que estaba muy de moda en los EEUU. 
La carrocería era casi de madera y por eso le llamaban “una rubia” y 
era el preferido de los actores de Hollywood. Lo compró, se lo trajo a 
España, lo estrenó a gusto y después se lo vendió a Manolete, el torero 
más famoso en aquellas fechas.
SABÍA USTED que en Monóvar el día 25 de junio de este año, una 
monovera cumplió 100 años, y todavía se viste sola, hace ganchillo, 
lee, ve las novelas de la tele, se pone su crema en las piernas, cuida 
de su dentadura, de su aseo, reza el rosario, habla y conversa con sus 
amistades y visitas, en fin una persona normal a sus cien años. Por 
otar parte, en agosto, otra monovera cumplirá 101 años aunque a ésta 
hay que ayudarla bastante, aunque también lee, ve las novelas y reza 
el rosario. Seguramente habrán más y eso que a las mujeres las llaman 
“el sexo débil”, pero de eso nada.
SABÍA USTED que según Edmon Burke  “el único requisito necesario 
para que el mal no se propague es que los hombres buenos no hagan 
nada”.
SABÍA USTED que el gran Alejandro Magno cuando conquistó 
Samarcanda dijo: “Todo lo que he oído es cierto, excepto que es más 
hermosa de lo que me había imaginado. Luego Gengis Kan, otro gran 
conquistador en el año 1220, después de conquistarla y siguiendo su 
cruel costumbre de rematar a los recién sometidos, arrasó al ciudad 
sin dejar ni una sola piedra sobre otra. Como observarán, en la histo-
ria cada conquistador empleaba su táctica.
SABÍA USTED que en un hospital de Madrid, en la consulta de un 
médico puede leerse en su puerta “Dr. Carnicero-Ginecólogo”. La 
dirección quiere que cambie su apellido por el segundo, pero él no 
quiere ponerse Dr. Morcillo. Éste es un comentario de la Cope sobre 
las 5.30 de la madrugada.
SABÍA USTED que en el mes de mayo, se ha realizado un matrimonio 
por la Iglesia, han nacido trece y han fallecido nueve. Las mujeres de 
Monóvar siguen cumpliendo.

Curiosidades
Al cierre del anterior número 

d’El veïnat conocíamos la 
noticia de la repentina muerte del 
monovero Enrique Pérez Payá, 
cuyo fallecimiento se tradujo en 
una enorme consternación entre 
familiares, amigos y compañeros 
de profesión. En los últimos 
días han sido varios los artícu-
los publicados en su memoria 
destacando en todos ellos su 
calidad humana y su importante 
aportación al mundo científico. 
Él mismo escribó, a modo de 
autobiografía, que su opción por 
la bioquímica le llevó a pasar a ser 
“el místico” para sus amigos del 
pueblo, pero su apuesta por ésta 
se tradujo en una brillante carrera 
profesional.

Enrique se doctoró en Ciencias 
Químicas por la Universidad de 
Valencia siguiendo su formación  
con su estancia posdoctoral en 
el Torrey Pines Institute de San 
Diego, California. A su vuelta 
se incorporó como Profesor 
Ayudante a la Universidad de 
Valencia, pasando a ser Profesor 
Titular en 1998.

En 2002, accedió por oposición 
a una plaza de Investigador 
Científico del Consejo Superior 
de Investigaciones Científicas, 
adscribiéndose al Instituto de 
Biomedicina de Valencia. Esta-
bleció su laboratorio de Química 
de péptidos y proteínas, y se puso 
al  frente de la Sección de Quí-
mica Médica en en el Centro 
de Investigaciones Príncipe 
Felipe de Valencia para pasar pos-
teriormente a promocionar como 
profesor de investigación del 
CSIC.

A todo el lo cabe aña-
dir los numeros artículos 
científicos publicados en revistas 
internacionales de prestigio, su 
colaboración en cursos de pos-
grado y conferencias, y una larga 
lista de logros profesionales que 
le reportaron distintos reconoci-

Un monovero 
excepcional

mientos por su labor científica. 
A nivel local, un buen recono-

cimiento fue la oportunidad de 
ejercer como pregonero de las 
fiestas mayores en el año 1998. 
Uno de los términos más repetido 
en aquel pregón fue el de respeto 
y una de las referencias que resal-
tó con más énfasis fue la familia, 
a quien Enrique se refería como 
“un generador de grandes valores 
culturales y sociales, que puede 
inculcarte el sentido del trabajo, 
del respeto por las cosas menudas 
y de ser abierto a nuevas ideas e 
influencias”. Valores que sin 
duda él recibió y supo trasmitir a 
los suyos. Pero también en aquel 
pregón tuvieron su espacio los 
amigos, al recordar “las noches 
de juventud tratando de arreglar 
el mundo, las noches de fiesta y 
las primeras parejas, todo lo que 
nos va moldeando y haciendo 
personas”.

Respeto, familia y amigos, tres 
aspectos destacados no solo en su 
pregón sino también en la vida 
de Enrique como así recuerdan 
los que compartieron con él 
tantos momentos. 

Enrique Pérez Payá nos dejaba de manera repentina.

Enrique durante el pregón de 1998.
Foto: El Jardinet.
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Tio Joano: ¡Ave María Purísima!
Locutor: Sin pecado concebida.
T.J: Bona nit. Què? Bé? En sa casa 
també?
L: Sí señor, todos bien, muchas 
gracias. ¿Y ustedes?
T.J: També però menos.
L: ¿Es que tiene algún enfermo?
T.J: No sinyor, però xè vosté sap 
quina calor. Ahí amunt no es pot 
respiar del bochorn.
L: Eso es verdad, pero por lo visto 
hace calor en todas partes.
T.J: Això és veritat perquè ja veu 
lo que passa en Nuvelde.
L: ¿Qué pasa en Novelda?
T.J: Xè, que m’ha dit Sefanorio lo 
de les tomates.
L: ¿Qué pasa con los tomates?
T.J: Pos que em va dir: “Xè Joano, 
t’has enterat de lo que passa en 
Nuvelde en els tomateres? No 
ho saps? Pos xè un negoci reó. 
M’han dit que és tanta la caló que 
fa que ara la tomata la cullen ja 
frechida i per això en compte de 
canyes ara posen sardines, aixina 
és que ara va uno a comprar i li 
donen ja la fritaeta feta”. Que co-
ses més defícils! Ara que jo m’ho 
crec perquè a mi l’altre dia em va 
passar una cosa per qüestió del 
calor que també té el seu mèrit.
L: ¿También con tomate?
T.J: No. Mire, el diumenge baixà 
el meu Silvestret en la mesicleta 
a llevar-se de Ca Germán dos 
botelles d’aigua de sifó i el xiquet, 
que no té res de tonto, es digué 
“vaig a llevar-li a mon pare una 
barra de gel perquè mon pare se 
refresque els morros”. I la portà.
L: ¿Y qué?

Les cròniques del Tio Joano
13 de juliol de 1956

En juliol apreta la calor i el Tio Joano porta el seus fills als banys de Novelda, tota  una aventura fins arribar i un oblit que 
marcarà aquesta eixida.  Els recordem que aquests guions es conserven a l’arxiu municipal, on van ser cedits per la 
família de José Artiaga. 

Il·lustració de Ramon Molina.

T.J: Pos xè que vam deixar raere 
de la casa, en l’escurador perquè 
se calentara al sol perquè quan la 
va portar estava tan gelada que jo 
no podia llepar el gel i quan va 
anar Silvestret a mitjan de vesprà 
a portar-me un poquet de gel 
pa xuplar-lo, ja no en quedava 
perquè el sol l’havia fregit. Xè, res 
xè! Jo dinde el verano passat que 
no havia passat tanta calor.
L: Ni yo tampoco.
T:J: El diumege pel matí la meua 
Beseliseta vingué baix a l’olivaret, 
on estava jo antretenint-me un 
poquet en el llegó i em digué: 
“Pare, per què no mos lleva a 
Silvestret i a mi a Nuvelde, a 
remullar-nos en els banys del 
Vino-llepó?”.
L: Se llaman Baños del Vinalopó.
T.J: Sí sinyor, a eixos.
L: Pero, ¿desde el Secanet a los 

Baños de Novelda, hay un buen 
trecho?
T.J: Això és veritat, però hi ha 
moltes combinacions pa anar a 
Nuvelde i on siga. Mire, vaig a 
dir-li lo què férem pa que vega lo 
fàcil que és anar als banys de Nu-
velde. A les set del matí pillarem 
les cistelles en el gasto i camejant 
anàrem dinde el Secanet a la 
carretera que baixa del Pinós a 
Munove i allí aguardarem a què 
abaixara l’autobús.
L: Y en el coche de la Alcoyana 
subieron ustedes y se trasladaron 
aquí a Monóvar?
T.J: No sinyor, no pujamos. No 
veu que ja havia passat perquè 
havien canviat l’hora! Aixina 
és que jo els digué als xiquets: 
“hala, prepareu-vos a estirar les 
cames si voleu arremullar-vos 
que l’Alcoyana mos l’ha pegat 

i per això tenim que anar hasta 
Munove a peu i dinde allí pillar la 
tartaneta de Peret. 
L: ¿Y desde aquí tomaron la tarta-
na de Peret?
T.J: Pos no, no alcansemos la 
tartana. Els digué: “Sabeu lo que 
anem a fer? Pos ja posats i total 
per nou quilòmetres més que me-
nos, peguem un passeget i anem 
hasta Nuvelde”. Els pobrets no 
volien però com jo sóc el caboto 
de la família…
L: ¿Y se fueron a Novelda a pie?
T.J: Carregamos otra ves la cistella 
i anfilarem la carretera. I a l’hora 
de berenar en Nuvelde.
L: ¿Y se fueron seguiditos a los 
baños?
T.J: No. Paramos a merendar en 
la glorieta i estàvem pegant un 
mosset quan la meua Beseliseta 
es va posar a ascurcullar en el 
sernatxo i de moment acomençà 
a xillare “en conill no, en conill 
no”. “Ai pare, ai pare que esgràcia 
més gran que m’ha passat, que 
esgràcia més gran”.
L: ¿Se le olvidó poner el conejo 
en la merienda?
T.J: No siga bagerugo! No sap 
que dinde que els conejos tenen 
la malaltia del cap inflat no en 
mengem. El que passa és que 
se li va oblidar el maillot. Com 
plorava la pobreta! “Ai pare qué 
esgràcia més gran, que no me’n 
arrecordat del mallot i si me ban-
yo en el Vino-llepó, en conill no, 
en conill no”. I vinga a plorar la 
pobreta, com és tan vergonyosa. 



Domingo, 7 de julio de 2013 · 22 h.
Plaza de la Sala

Domingo, 14 de julio de 2013 · 22 h.
Santa Bárbara

Domingo, 21 de julio de 2013 · 22 h.
Plaza de la Sala

Domingo, 28 de julio de 2013 · 22 h.
Plaza de la Sala


